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Bestyrelsesmøde i FN-forbundet, 2. december 2024 
 
Til stede: Jens Christian Wandel, Finn Reske-Nielsen, Fidahije Saliji, Christian Juhl, Holger Hansen, Karin 
Munkholm, Kristine Amalie Rostgård, Ole Olsen, Victoria Davidsen, Jørgen Estrup, Karen Hagensen, Kim 
Frederichsen, Kurt Nielsen, Lena Jørgensen, Rita Offersen 

Ikke til stede: Mona Ljungberg (1. suppleant), Bilan Yusuf Ali (UNYA Denmark), Caroline Lauritsen 
(Fynkredsen)  
Sekretariatet: Torleif Jonasson, Mille Gydahl-Jensen (referent) 
  

1. Formalia og organisatorisk  
1.a Godkendelse af dagsorden 
Dagsordenen blev godkendt. 

 
1.b Godkendelse af referat fra sidste bestyrelsesmøde 
Referatet blev godkendt efter ændring af formulering af ’budgetprincip nr. 6’ (under punkt 2, Økonomi), 
der samtidig blev rykket op til at være princip nr. 2. 

 
1.c Nyt kollektivt medlem  
Bestyrelsen godkendte ansøgning fra AMIS som nyt kollektive medlem af FN-forbundet. AMIS (A More 
Inclusive Society) er en forening, der arbejder for at fremme en inkluderende og bæredygtig 
samfundsudvikling med udgangspunkt i FN’s Verdensmål og grundlæggende værdier om lighed, 
retfærdighed og menneskerettigheder. 
 

2. Økonomi  
2.a Budgetscenarier  
Glædelig nyhed om et øget finanslovstilskud på 400.000 kr. som resultat af direkte henvendelser til 
forligspartnerne og gennem FN-forbundets Folketingsgruppe - om end det foreløbigt kun er en etårs 
ekstrabevilling. Der skal arbejde på at gøre denne permanent. Der skal også arbejdes på at UM 
pristalsregulerer. I det udsendte var opstillet forskellige budgetscenarier, med og uden de 400.000 kr.  
 
2-1 Økonomioversigt 
Bestyrelsen godkendte budgettet 2025 og 2026 med følgende kommentarer: 

- Budgettet er vejledende med mulighed for justeringer. 
- Vi skal sikre det sekretariat, som vi gerne vil have. Der skal være sammenhæng. 
- Ønske om en samlet plan. 
- Der blev spurgt til nedskæringerne i beløbene til medlemsaktiviteter i Aarhus og til UNYA Denmark. 
- De 400.000 kr. skal sikre aktiviteter – og aktiviteterne skal være velargumenterede. 
- Ønske om et annoteret budget fremover (kort beskrivelse af de største ændringer). 
- Forslag om at tilbageholde 100.000 kr. af de 400.000 kr. til en form for hensættelse til 2026. 
- De resterende 300.000 kr. skal især bruges til aktiviteter omkring Sikkerhedsrådet, aktiviteter i 

Aarhus, opkvalificering af information, de digitale platforme (hjemmeside), men også andre 
konkrete tiltag kan foreslås inden næste bestyrelsesmøde.  

- Ønske om at afholde en hel dag strategi- og økonomidag for bestyrelsen i starten af det nye år 
 
2-2 Projektoversigt  
Generalsekretæren gennemgik kort oversigten; ingen yderligere bemærkninger til punktet. 
 
3. Landsmøde 2025  
3.a Formelt og deadlines  
Landsmøde 2025 afholdes i Kulturhuset Bunkeren i Aarhus. Den nye dato for landsmøde 2025 er fastsat til 
den 15. marts 2025 (efter online-afgørelse i bestyrelsen) i tidsrummet kl. 10.30-18. Dato og indkaldes til 
medlemmer i kommende uge. Ændringen betyder også ændringer i datoer og deadlines: 

- Bestyrelsesmøde den 2. december 2024: indkalder landsmødet. 
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- Bestyrelsesmøde den 27. februar 2025: indstiller regnskab 2024 til godkendelse. 
- Forslag til dagsordenen og ændringsforslag til vedtægterne være sekretariatet i hænde senest 2 

måneder før (dvs. 15/1). 
- Den endelige dagsorden og eventuelle ændringsforslag til vedtægterne udsendes til medlemmerne 

med mindst en måneds varsel (dvs. 15/2). 
- Frist for tilmelding til landsmødet 14 dage før. Samme dag er der også frist for at opstille til 

forretningsudvalg og bestyrelse, samt indsende forslag (dvs. 1/3). 
 
3.b Praktisk og budget  
Efter forslag på mødet besluttede bestyrelsen at fastsætte deltagergebyret for landsmødet til 175 kr. (for 
kollektive- og enkeltmedlemmer), 125 kr. (for medlemmer med reduceret kontingent (pensionist, 
studerende, ledige)) og 50 kr. (for onlinedeltagelse) – samt at bestyrelsesmedlemmer betaler på samme vis 
som øvrige medlemmer. 
 
3.c Program  
Med hensyn til indhold på dagen, så skal der gøres plads til mere diskussion og mulighed for at tale 
sammen på kryds og tværs, hvilket var ønske fra sidste års evaluering. Endvidere skal der arbejdes på at få 
en kendt landspolitikker til at deltage – gerne med fokus på Sikkerhedsrådet. Finn Reske-Nielsen og 
Christian Juhl undersøger muligheder.  
 
3.d Valg og kandidater 
Med hensyn til kandidater, så er halvdelen af bestyrelsen på valg, inkl. næstforpersonen og kassereren. Hvis 
der ønskes mulighed for genvalg skal man huske at opstille minimum 14 dage før landsmødet. Ifølge 
vedtægterne skal der endvidere arbejdes på at rekruttere profiler, som kan være med til at løfte de 
opgaver, der flugter FN-forbundets strategi og prioriteter - dvs. både hvad angår faglige og organisatoriske 
områder - men profilerne skal også passe til en NGO, hvor folkelighed, initiativ og engagement er vigtige 
faktorer. 
 
4. Orientering, indstillinger samt igangværende og kommende aktiviteter  
4.a Referat fra kredsweekenden  
Spørgsmål om hvem og hvordan man inviteres med til kredsweekend. Kreds- og netværksforpersoner 
mødes ca. hver 3. måned online, hvor dato og indhold blandt andet diskuteres. Forpersonerne inviterer i 
egen kreds/netværk. Opfordring til at nuværende kredse og netværk dækker større geografiske områder 
og/eller at man erklærer sig som et netværk, uanset størrelse, hvis man har lyst til det. 
Kort diskussion omkring balancen i FN-forbundet i forhold til aktiviteter i kredse og som landsforbund; 

herunder blev der efterlyst en forklaring på referatets overraskende omtale af et 'top-down' - 
'bottom-up' problem i bestyrelsen/sekretariatets forhold til lokale områder. 
Til punktet var også udsendt retningslinjerne for kredsenes brug af FN-forbundets medlemmers e-mails. 

 
4.b Fremtidskoalitionen 
Fremtidskoalitionen er et nyt dansk tværsektorielt netværk, der skal understøtte FN’s ”Erklæring for 
Fremtidige Generationer”, der er en del af Fremtidspagten, vedtaget september 2024. Det er meget 
interessant for bestyrelsen at følge – og evt. se på mulighederne for at blive medlem af koalitionen og/eller 
de kunne blive kollektive medlem af FN-forbundet.  
 
4.c FN-forbundet har genansøgt om plads i Institut for Menneskerettigheders Råd  
Bestyrelsen godkendte processen. 
 
4.d Studietur til Nairobi 
Kurt Nielsen og Karen Hagensen ønsker at arrangere en studietur til Nairobi, juli 2025. Bestyrelsen støtter 
principielt og afventer en nærmere plan. I Nairobi opfordres til både at besøge UN-habitat, FN’s kontor og 
UNEP – og forud for planlægning at tage kontakt med UNEP i FN Byen for nærmere samarbejde. Vær 
opmærksom på at turen ikke kommer for tæt på turen til Haag i marts 2025. 
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 4.e Joint humanitarian working group 
Af hensyn til at engelsk er arbejdssproget I FN Byen, omdøbes den humanitære kontaktudvalg til ’Joint 
humanitarian working group’. Der er endeligt møde på fredag, hvor alle relevante agencies i FN Byen samt 
FN-forbundet signer up. Den endelige version af kommissoriet præsenteres på kommende 
bestyrelsesmøde 
 
 
4.f Projektudvalgets arbejdsplan 
Bestyrelsen godkendte projektudvalgets arbejdsplan for 2024, som forventes at blive nogenlunde den 
samme for 2025 (årstal 2009 rettes til 2019). Udvalget er ment til at være vejledende i forhold til 
projektidéer, men involveres ofte meget sent i processen. Projektudvalget vil dog, i den grad det er muligt, 
fremadrettet være et fast punkt på dagsorden til bestyrelsesmødet, hvor der vil blive orienteret om, hvad 
der er i pibelinen. 
 
4.g Aktiviteter siden sidste BM  
Bestyrelsesmødet startede med egentlig med dette punkt, hvor der kort blev orienteret fra disse 3 udvalgte 
aktiviteter: 
 
Den 25. november afholdt FN-forbundet v. Menneskerettighedsudvalget fyraftensmøde i samarbejde med 
Helsinki-komitéen og Kvinderådet ”Den glemte kvindekamp”. Det var et godt arrangement, hvor Mette 
Reismann efterfølgende lovede at tage imod forslag fra Mathilde Worch Jensen (KU) omkring 
ændringsforslag i dansk lovgivning i relation til Istanbulkonventionen – blandt andet omkring strafudmåling 
for kriminelle handlinger. Der er fortsat meget at kæmpe for – dette gælder endvidere også digitale 
overgreb og overvågning, hvor kvinder også er meget udsatte. Det er vigtigt at videreformidle dette også til 
andre organisationer, så vi kan skubbe på en fælles dagsorden. 
 
Den 26. november afholdt Folketingets Udenrigsudvalg og Det Udenrigspolitiske Nævn en høring i 
Landstingssalen på Christiansborg i samarbejde med FN-forbundet om Danmark i Sikkerhedsrådet. 
Udenrigsminister Lars Løkke Rasmussen åbnede arrangementet efterfulgt af Jens Wandel, og bl.a. Michael 
Aastrup Jensen. Der var en god debat og der kom gode tilbagemeldinger fra de folketingspolitikkere, der 
havde deltaget, om at det var en god brief på, hvad der foregår. 
 
Den 29. november afholdte Enhedslisten en også velbesøgt konference omkring Israel-Palæstina i 
samarbejde med FN-forbundet v. Menneskerettighedsudvalget: ”Palæstina - sidste udkald for freden” i 
Fællessalen, Christiansborg. Der var en bred repræsentation af indgangsvinkler – og Mogens Lykketoft især 
var skarp på FN’s grundprincipper og vejen til våbenhvile og fred. Trine Pertou Mach opfordrede fra start af 
til at holde en god og saglig tone, hvilket lykkedes hele vejen igennem. FN-forbundets 
Menneskerettighedsudvalg vil gerne være med igen næste år og bidrage tidligere i planlægningsprocessen. 
 
I den omfattende oversigt udsendt er yderligere nævnt to konferencer på Christiansborg i perioden: dels 
den traditionelle FN-dagskonference 24. oktober i samarbejde med FN-forbundets Folketingsgruppe, DUF 
og FN Byen, dels konferencen om sikkerhedssituationen i Østersøen og Arktis i samarbejde med Foreningen 
Norden, Europabevægelsen, Globale Seniorer og Mediet ’PolenNu’. 
 
4.h Oversigt begivenheder frem til juni 2025 
Bilaget til punktet er en oversigt over større, fremtidige aktiviteter. 
 

5. Eventuelt  
Intet 


